

مقدمة العدد الخاص بالمؤتمر الدولي الأول بعنوان "العلوم الإنسانية: التحديات والفرص" (2024)

Preface to the Special Issue for the First International Conference Titled "Humanities: Challenges and Opportunities" (2024)

أحمد عبد الجي موسى

Ahmad A. Mousa

عميد كلية الآداب والعلوم التربوية - جامعة الشرق الأوسط - الأردن

رئيس اللجنة التحضيرية للمؤتمر

Dean of the College of Arts and Educational Sciences, Middle East University, Jordan

Chairman of the Preparatory Committee for the Conference

بسم الله الرحمن الرحيم، والصلاة والسلام على سيدنا محمد وآله وصحبه أجمعين، وبعد،،،

نرحب بكم أجمل ترحيب في العدد الخاص بالمؤتمر الدولي الأول للعلوم الإنسانية: التحديات والفرص، الذي عقد في جامعة الشرق الأوسط - الأردن، ممثلة بكلية الآداب والعلوم التربوية، في الفترة 2024 / 4 / 30-29. هدف المؤتمر إلى تشجيع البحث العلمي، بما يعزز الإسهام في تحويل التحديات التي تواجه العلوم الإنسانية إلى فرص، وتبادل الخبرات المحلية والعربية والعالمية في مجالات العلوم الإنسانية، وسبل الإفادة منها. استغرق التحضير لهذا المؤتمر شهراً عديداً، وبدأ بتشكيل لجنة تحضيرية حددت محاوره وأهدافه، تبع ذلك تشكيل لجنة علمية للمؤتمر تكونت من 36 عالماً وخبيراً في مختلف فروع العلوم الإنسانية، من جامعات محلية وعالمية، كانت مهمتها تحكيم الأبحاث الواردة للمؤتمر وفق معايير محددة، وبجدية وحيادية عالية.

غطى المؤتمر أربعة محاور في العلوم الإنسانية، شملت: العلوم التربوية، واللغات والآداب، والعلوم الاجتماعية، والعلوم النفسية. شهد المؤتمر إقبالاً كبيراً من الباحثين؛ إذ وردته عشرات الأوراق البحثية من عدة دول، شملت: الأردن، ومصر، والسعودية، وفلسطين، وسلطنة عمان، ولبنان، وبعد تحكيمها من اللجنة العلمية، بلغ عدد الأبحاث المقبولة 34 بحثاً، مقدمة من 61 باحثاً وباحثة، توزعت على محاور المؤتمر الأربعة. ويفخر المؤتمر بالاتفاق مع *المجلة الدولية للدراسات التربوية والنفسية*، *الصادرة عن مؤسسة رفاد للدراسات والأبحاث*، لنشر الأبحاث المشاركة فيه بناء على رغبة الباحث، بالإضافة إلى نشرها في كتيب وقائع المؤتمر.

ولا يسعنا في هذا المقام إلا أن نشكر جميع من أسهم في إنجاح هذا المؤتمر، ونخص بالذكر مجلس أمناء الجامعة برئاسة سعادة العين الدكتور يعقوب ناصر الدين، ورئاسة الجامعة ممثلة بعطوفة أ. د. سلام المحادين، وعميد كلية الآداب والعلوم التربوية - رئيس اللجنة التحضيرية للمؤتمر أ. د. أحمد موسى، ورئيس اللجنة العلمية للمؤتمر أ. د. محمد حمزة، ومقرر المؤتمر د. أحمد طيبة، على دعمهم ومتابعتهم المستمرة. وعظيم الشكر والامتنان للجنة المؤتمرات: التحضيرية، والعلمية، اللتين واصلتا الليل بالنهار تحضيراً وتنظيماً، وتحكيمياً للأبحاث. كما نتقدم بالشكر الجزيل لدوائر الجامعة التي أسهمت في تقديم الدعم اللوجستي للمؤتمر، وفي توفير جميع الإمكانيات والتسهيلات اللازمة لانعقاده. والشكر موصول للباحثين الذين أغنوا المؤتمر بأبحاثهم، وبخلاصة علمهم وتجربتهم؛ بما أدى إلى تحقيق أهدافه، وتقديم توصيات تساهم في تطوير مختلف ميادين العلوم الإنسانية.

In the name of Allah, the Most Gracious, the Most Merciful. Peace and blessings be upon our Prophet Muhammad, his family, and all his companions.

We extend our warmest welcome to you in this special issue dedicated to the First International Conference on Humanities: Challenges and Opportunities, held at the Middle East University - Jordan, represented by the College of Arts and Educational Sciences, from April 29-30, 2024. The conference aimed to encourage scientific research, enhance contributions to turning the challenges facing the humanities into opportunities, and exchange local, Arab, and international expertise in the humanities and how to benefit from them.

The preparation for this conference took several months, starting with the formation of a preparatory committee that defined its themes and objectives. This was followed by the formation of the conference's scientific committee, which consisted of 36 scholars and experts in various fields of the humanities from local and international universities. Their task was to review the submitted research papers according to specific criteria, with high seriousness and impartiality.

The conference covered four main themes in the humanities: educational sciences, languages and literature, social sciences, and psychological sciences.

The conference received a large number of submissions from researchers. Dozens of research papers were submitted from several countries, including Jordan, Egypt, Saudi Arabia, Palestine, Oman, and Lebanon. After being reviewed by the scientific committee, 34 research papers were accepted, presented by 61 researchers, and distributed across the four themes of the conference.

The conference takes pride in its agreement with the *International Journal of Educational and Psychological Studies, published by Refaad for Studies and Research*, to publish the participating research papers based on the authors' preferences, in addition to including them in the conference proceedings booklet.

We would like to extend our gratitude to everyone who contributed to the success of this conference. Special thanks to the University Board of Trustees, chaired by His Excellency Dr. Yaacoub Nasereddin, the University President, represented by Prof. Salam Al-Mahadin, the Dean of the College of Arts and Educational Sciences, Chairman of the Preparatory Committee for the Conference, Prof. Ahmed Mousa, the Chairman of the Scientific Committee for the Conference, Prof. Mohammed Hamzah, and the conference rapporteur, Dr. Ahmed Tubia, for their support and continuous follow-up.

Our deepest thanks and appreciation to the conference committees, both the preparatory and scientific, who worked tirelessly day and night in preparation, organization, and review of the research papers.

We also extend our sincere thanks to the university departments that provided logistical support for the conference and ensured all necessary facilities for its convening.

Lastly, we thank the researchers who enriched the conference with their papers and shared their knowledge and experiences, which contributed to achieving the conference's objectives and providing recommendations that will aid in the development of various fields of the humanities.